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W dniach 8-10 czerwca odby³a siê w £odzi konferencja „Krajowy
System Informacji o Terenie - doœwiadczenia poligonu ³ódzkie-
go”, wzbudzaj¹c w œrodowisku geodezyjnym du¿e zainteresowa-
nie. By³o to spowodowane:
1. w³¹czeniem konferencji do cyklu uroczystoœci zwi¹zanych z piêæ-
dziesiêcioleciem Pañstwowej S³u¿by Geodezyjnej i Kartograficz-
nej (w skrócie PSGiK),
2. krytycznymi opiniami o wynikach poligonu ³ódzkiego (konfe-
rencja w Legionowie) - oczekiwano wiêc przedstawienia efektów
ponadtrzyletniego okresu wdro¿enia,
3. informacj¹ o wprowadzeniu nowych instrukcji „K-1” oraz
standardu wymiany informacji geodezyjnych „SWING”, a tak¿e
o nowych wydawnictwach kartograficznych przygotowywanych
z okazji 50-lecia PSGiK. Wiele z nich po raz pierwszy udostêpnia-
no do sprzeda¿y.

Rejestry ewidencji gruntów czy te¿ ksiêgi wieczyste nie s¹, oglêd-
nie mówi¹c, w najlepszym stanie. Gdy G³ówn y Geodeta Kraju
zaanga¿owa³ siê w poligon ³ódzki, zadawano sobie pytanie , czy
bêdzie to jego ewidentna wpadka, czy te¿ wypracowane zostan¹
metody dzia³ania, które przyczyni¹ siê do szybkiego rozwoju pol-
skiego SIT?
Uczestnicz¹c we wdro¿eniu od pocz¹tku roku 1992 mogê patrzeæ na
to, co zosta³o zrobione jedynie w sposób subiektywny. Biuro SIT
w £odzi by³o od pocz¹tku powstania miejscem roboczych spotkañ
z geodetami z ca³ego kraju. Promowaliœmy osi¹gniêcia, ale równie¿
przekazywane by³y uwagi o ograniczeniach programu i sygnalizo-
wano pojawiaj¹ce siê trudnoœci. Dlatego da³em siê namówiæ do
opisania tego, co siê zdarzy³o w £odzi na pocz¹tku czerwca.
Goœcie i uczestnicy konferencji
Na konferencjê przybyli:

■ Józef Kalisz, sekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki
Przestrzennej i Budownictwa (MGPiB),
■ Bohdan Zdziennicki, podsekretarz stanu w Ministerstwie
Sprawiedliwoœci (MS),
■ Teresa Mo¿d¿yñska, wiceprezes G³ównego Urzêdu Staty-
stycznego (GUS),
■ Remigiusz Piotrowski, G³ówny Geodeta Kraju (GGK),
■ Stanis³aw Kluska, przewodnicz¹cy Zarz¹du Stowarzysze-
nia Geodetów Polskich (SGP),
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■ Bogdan Ney, przewodnicz¹cy Komitetu Geodezji Polskiej
Akademi Nauk (PAN),
■ dyrektorzy kilku departamentów w Ministerstwach GPiB,
Sprawiedliwoœci, Rolnictwa, GUS,
■ gopodarze województwa w osobach wojewody i wicewo-
jewody ³ódzkiego, prezydent miasta £odzi, prezydent Pabia-
nic, kierownictwo rejonów województwa ³ódzkiego i rejonu wej-
herowskiego, wiceprezes S¹du Wojewódzkiego w £odzi, a tak-
¿e liczni przedstawiciele wymienionych urzêdów.

W konferencji uczestniczy³o ok. 160 geodetów z ca³ego kraju oraz
ok. 50 zaproszonych goœci.
Poni¿sza mapka przedstawia miejscowoœci, z których przybyli
uczestnicy konferencji.

Konferencja zosta³a zorganizowana przez: G³ównego Geodetê Kra-
ju, Zarz¹d Wojewódzki SGP w £odzi oraz Krajowy Zwi¹zek Pra-
codawców Firm Geodezyjnych i Kartograficznych (KZPFGiK).
Mia³a ona nieco inny charakter ni¿ poprzednia, z roku 1993. Orga-
nizatorzy zamówili u wybranych osób 24 referaty na okreœlone
tematy. Referaty te nie zosta³y opublikowane przed konferencj¹,
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bêd¹ one wys³ane w formie ksi¹¿kowej ka¿demu jej uczestnikowi.
W materia³ach konferencji znalaz³o siê za to 11 referatów, które
nie by³y zamawiane, a wp³yne³y do organizatorów.
Wyst¹pienie G³ównego Geodety Kraju
Znaczna czêœæ wyst¹pienia dr. in¿. Remigiusza Piotrowskiego zwi¹-
zana by³a z 50-leciem Pañstwowej S³u¿by Geodezyjnej i Karto-
graficznej. Przedstawiona zosta³a krytyczna ocena dzisiejszego
stanu, zw³aszcza „rozbicia organizacyjnego oraz rozproszenia si³,
œrodków i inicjatyw, przy którym szybkie i oszczêdne wykonywa-
nie niezbêdnych przedsiêwziêæ ogólnokrajowych staje siê wysoce
problematyczne”. W zakresie krajowego systemu informacji o te-
renie GGK jeszcze raz podkreœli³, ¿e jest to „komplementarny
uk³ad:

■ okreœlonych rejestrów pañstwowych,
■ urzêdowo autoryzowanych map,
■ banków danych o uk³adach odniesieñ przestrzennych,
■ komputerowych baz standaryzowanych danych katastral-
nych i geograficznych, powi¹zanych zorganizowanym prze-
p³ywem informacji,

oparty na dokumentacji technicznej zgromadzonej w pañstwowym
zasobie geodezyjnym i kartograficznym”.
Wg GGK w zakresie GIS-ów nie jest potrzebna ogólnokrajowa
koordynacja przedsiêwziêæ, wystarczy dobrze zorganizowana wy-
miana informacji. Sprawy katastralne maj¹ zdominowaæ moderni-
zacjê SIT przez co najmniej 8-10 lat. Szczególne zaniepokojenie
budzi stan rozbie¿noœci zapisów ewidencji gruntów z wpisami do
I i II dzia³u ksi¹g wieczystych. Aby wypracowaæ metody napra-
wienia tej sytuacji, podjêto dzia³ania w dwóch rejonach: pabianic-
kim i wejherowskim. Na ukoñczeniu s¹ prace komisji miêdzyre-
sortowej weryfikuj¹cej propozycjê przepisów wykonawczych re-
guluj¹cych funkcjonowanie ewidencji gruntów i budynków, zgod-
nie z wymaganiami wspó³czesnego, wielozadaniowego katastru.
Komisjê tworz¹ przedstawiciele ministrów: rolnictwa, sprawiedli-
woœci oraz gospodarki przestrzennej i budownictwa. Do sukcesów
centrali i wojewódzkich organów PSGiK zosta³y zaliczone:

■ wyraŸna poprawa sytuacji lokalowej oœrodków dokumen-
tacji geodezyjnej i kartograficznej oraz ich wyposa¿enie re-
produkcyjne i magazynowe,
■ objêcie systemem informatycznym OŒRODEK ewidencji
dokumentów, rejestracji zg³oszeñ i rozliczania op³at,
■ zainstalowanie w 38 województwach stanowisk kompute-
rowych w pe³ni wyposa¿onych do zak³adania i prowadzenia
mapy numerycznej,
■ uruchomienie w CODGiK w Warszawie precyzyjnej sta-
cji do skanowania map,
■ opracowanie standardu mapy numerycznej i dobrego kra-
jowego oprogramowania,
■ przygotowanie technologii fotogrametrycznych do szyb-
kiej bie¿¹cej aktualizacji mapy zasadniczej.

 GGK uzna³, ¿e du¿o zale¿y od stosunków wewn¹trz PSGiK.
Sporo wyjaœni przygotowywana w³aœnie reforma centralnej admi-
nistracji pañstwowej oraz ustawowe rozstrzygniêcia w zakresie
podzia³u kompetencji na szczeblu powiatu.
Prelegenci zagraniczni
Wyst¹pienia profesora Jerzego Zarzyckiego z Kanady oraz An-
drzeja Sambury z Sydney Corporate Consulting by³y ciekawe,
przedstawione profesjonalnie. Uwarunkowania wystêpuj¹ce w na-
szym kraju s¹ odmienne od tych z krajów zamieszkania prelegen-
tów, nie mo¿na wiêc w sposób prosty prze³o¿yæ tych doœwiadczeñ
na nasz teren. Zapewne bezcenne by³y uwagi o funkcji czasu we
wdro¿eniach SIT. Je¿eli efekty zwi¹zane z modernizacj¹ SIT poja-
wi¹ siê zbyt póŸno, mo¿e to zniechêciæ uczestników wdro¿enia do

dalszego finansowania. Nie podzielam jednak opinii obu prelegen-
tów o budowaniu baz na podstawie danych przybli¿onych. Zasto-
sowania SIT to przede wszystkim pañstwowe rejestry, które po-
winny byæ wiarygodne. Inaczej to wygl¹da w systemach geogra-
ficznych, gdzie dozwolone jest wykorzystywanie map œrednio, a na-
wet drobnoskalowych. Pewien niedosyt pozosta³ po wyst¹pieniu
przedstawiciela Norway Group AS z Oslo. Prelekcja dotyczy³a
spraw bardzo ogólnie rozumianych systemów informatycznych
i trudno by³o doszukaæ siê po wi¹zañ pomiêdzy treœci¹ referatu
a tematem konferencji.
Inne ciekawe wyst¹pienia
Podsumowania koncepcji SIT po czterech latach doœwiadczeñ podj¹³
siê dr in¿. Zygmunt Szumski.
Omówi³ on za³o¿enia zawarte w dokumencie „System Informacji
o Terenie - Program Modernizacji”, wskazuj¹c , jak zmieniaj¹ce
siê uwarunkowania mog¹ komplikowaæ realizacjê zamierzeñ. Wœród
przyczyn hamuj¹cych rozwój SIT wymieni³:

■ zdumiewaj¹co niski priorytet SIT wœród dzia³añ pañstwa,
■ niska hierarchicznie pozycja GGK w administracji pañ-
stwowej,
■ ma³a iloœæ kadry w dyspozycji GGK,
■ niskie p³ace bezpoœrednio podleg³ego personelu.

Bardzo krytycznie autor referatu wypowiedzia³ siê o stanie moder-
nizacji SIT w kraju, sugeruj¹c, ¿e modernizacja ta potrwa od 28 do
398 lat, w zale¿noœci od tempa wzrostu szybkoœci prac i wydajno-
œci komputerów. Podkreœlono równie¿, ¿e œrodki, które do tej
pory wydano na modernizacjê SIT w kraju, to zaledwie po³o-
wa rocznej kwoty, któr¹ bud¿et dop³aca do strat ponoszonych
przez zak³ady Ursusa. Prelegent wymieni³ równie¿ kilka ogól-
nych propozycji najpilniejszych przedsiêwziêæ:

■ komercjalizacja SIT,
■ opracowanie krocz¹cego ramowego planu technicznego
i wykonawczego SIT,
■ powo³anie zespo³u o charakterze sztabowym, formu³uj¹-
cego zalecenia do konstrukcji krocz¹cego planu i zalecenia
do korekty przepisów,
■ czêste kontakty o charakterze roboczym ludzi zaanga¿o-
wanych w SIT.

Na temat organizacji administracji publicznej jako czynnika decy-
duj¹cego o wyborze strategii rozwojowej SIT wypowiedzia³ siê
dr in¿. Edward Mecha. Wykaza³, ¿e j¹drem systemu by³ kataster
nieruchomoœci, wprowadzony dekretem z 24 wrzeœnia 1947 r., fun-
kcjonuj¹cy w strukturze organizacyjnej G³ównego Urzêdu Kraju.
Decentralizacja s³u¿b geodezyjnych w po³owie lat 50. spowodo-
wa³a stopniow¹ degradacjê systemu. Zaniechano prowadzenia ewi-
dencji budynków, a ksiêgi wieczyste i ewidencja gruntów przesta-
³y byæ spójnym systemem. Mówca wskaza³, ¿e SIT zawsze dostar-
cza³ informacji do nale¿ytego sprawowania dzia³alnoœci w³adczej
organom administracji publicznej. W referacie wymieniono ca³y
szereg przyk³adowych zastosowañ informacji w zarz¹dzaniu. W ra-
mach systemu zbiegaj¹ siê zadania 27 ustaw, które zosta³y w refe-
racie wymienione. W zwi¹zku z tym mówca przestrzeg³ przed
tworzeniem SIT dla jednego kontrahenta (np. Ministerstwa Finan-
sów). Podane zosta³y równie¿ trzy bariery uniemo¿liwiaj¹ce
wdro¿enie jednolitego systemu informacji o terenie. S¹ to: ba-
riery korzyœci, strachu i kompleksów. Pierwsza z nich zwi¹zana
jest ze s³abym wynagradzaniem urzêdnika, druga z e strachem
przed nowoczesnymi technologiami, a trzecia zwi¹zana jest z nie-
ufnoœci¹ do dobrych rozwi¹zañ krajowych i wynika z przekonania,
¿e to, co jest odrobinê cudze, na pewno jest lepsze. Na zakoñczenie
dr Mecha podkreœli³, ¿e tym negatywnym zjawiskom mo¿e prze-
ciwdzia³aæ restytuowanie G³ównego Urzêdu Geodezji, jednolita
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i sprawna organizacja SIT, oparta na dobrze wynagradzanym per-
sonelu i komercyjnym udostêpnianiu informacji. Wniosek ten za-
adresowany zosta³ do obecnego na sali ministra Józefa Kalisza.
Jedn¹ z atrakcji konferencji by³a mo¿liwoœæ nabycia wprowadzo-
nej do u¿ytku od 1 czerwca instrukcji K-1. W ci¹gu trzech dni
sprzedano 550 egzemplarzy tej instrukcji. Z zainteresowaniem przy-
jêto wyst¹pienie prof. dr hab. in¿. Zdzis³awa Adamczewskiego,
przewodnicz¹cego komisji pracuj¹cej nad t¹ instrukcj¹. Na wstêpie
mówca wykaza³, ¿e bez okreœlonego œciœle porz¹dku ewidencyjne-
go racjonalna i skuteczna dzia³alnoœæ geodety jest niemo¿liwa. Tak
samo nie jest mo¿liwa skuteczna praca bez porz¹dku technicznego.
Nastêpnie zosta³a naszkicowana historia podstawowej mapy kraju.
Oto  parametry nowo wprowadzonej instrukcji:
1. Instrukcja „przyjazna” i otwarta, tzn. nie zmieniono w treœci nic,
czego nie trzeba by³o zmieniaæ.
2. Dualnoœæ formy mapy (mapa klasyczna i wektorowa).
3. Dualnoœæ zakresu treœci mapy (czêœæ obligatoryjna i fakultatywna).
4. Dualnoœæ formu³y opisu informatycznego (obiektowa, elemen-
tarna).
5. Dualnoœæ traktowania uk³adu wspó³rzêdnych.
Czêœci¹ instrukcji jest katalog obiektów mapy zasadniczej.
Drug¹ nowoœci¹ wprowadzon¹ od 1 czerwca jest Standard Wy-
miany Geodezyjnej - SWING, opracowany przez firmê
KORDAB-POL z £odzi. Tematu tego dotyczy³y dwa kolejne
wyst¹pienia: mgr. Grzegorza Œwiderskiego oraz mgr. Krzysztofa
Miksy. Niektórzy koledzy s³uchaj¹c tych referatów przestraszyli
siê nie na ¿arty. Ale na naukê nigdy nie jest za póŸno.

Znaczna czêœæ drugiego dnia konferencji poœwiêcona by³a wdro¿e-
niu SIT w rejonie pabianickim. Mia³em mo¿liwoœæ przedstawiæ
dokonania trzyletniej pracy wykonywanej w tym rejonie , której
koordynatorem i g³ównym wykonawc¹  jest PPU GEOBID z Ka-
towic. Wykonano ju¿ nastêpuj¹ce prace dla ca³ego rejonu:

■ mapê ewidencji gruntów i budynków przeniesiono na no-
œniki numeryczne i zarz¹dzana jest ona pod EWMAP¥.
Wszystkie dzia³ki s¹ zweryfikowane z czêœci¹ opisow¹. Roz-
bie¿noœci zosta³y usuniête lub oznaczone w systemie,
■ czêœæ opisow¹, która jest nadal zarz¹dzana pod
EWGRUNEM do czasu wprowadzenia nowych przepisów
wykonawczych,
■ ewidencjê budynków. Czêœæ opisowa jest zarz¹dzana przez
EWBIL i po³¹czona z grafik¹ zarz¹dzan¹ przez EWMAPÊ.

Trwaj¹ prace weryfikacyjne maj¹ce doprowadziæ do spójnoœci
bazy ewidencji gruntów i ksi¹g wieczystych.
Dla gminy Rzgów sporz¹dzono numeryczny plan zagospodarowa-
nia przestrzennego oraz wykonana zosta³a powszechna taksacja.
Dla miasta Pabianic trwaj¹ prace nad przeniesieniem sieci uzbroje-
nia terenu na noœniki magnetyczne (GESUT). Ca³oœæ kosztów,
³¹cznie z pomiarami terenowymi wykonywanymi dla gminy wiej-
skiej Pabianice i czêœci gminy Rzgów, nie przekroczy³a 2,5 mln
nowych z³otych. Po prawej stronie przedstawiam procentowy
rozk³ad  kosztów w rejonie pabianickim.

G³ównym punktem dnia by³ zapewne pokaz fukcjonowania syste-
mu informatycznego, zal¹¿ka komórki SIT rejonu pabianickiego
przygotowany przez mgr Weronikê Borys oraz mgr.  Krzysztofa
Borysa. Pokaz obejmuj¹cy problemy ewidencji gruntów, ewiden-
cji budynków, ksi¹g wieczystych, planu zagospodarowania prze-
strzennego, taksacji, podatku rolnego i od nieruchomoœci, pokaza³,
jak silnym narzêdziem dla organów administracji publicznej mo¿e
byæ SIT, którego j¹drem powinien byæ wielozadaniowy kataster.
Takie narzêdzia jak EWMAPA oraz ca³y szereg innych powi ¹za-

nych z ni¹ programów pozwala z optymizmem patrzeæ na zastoso-
wanie polskiego oprogramowania do obs³ugi katastru.
Bardzo ciekawe wyst¹pienie mia³ mgr Adam Klimek, jeden z twór-
ców wdro¿enia w rejonie Wejherowo. Zdecydowano siê tam na
powstrzymanie degradacji baz ewidencji gruntów oraz zasobu ksi¹g
wieczystych. Dziêki porozumieniu miêdzy s¹dem rejonowym i urzê-
dem rejonowym umieszczono w s¹dzie stanowisko komputerowe
obs³ugiwane przez urzêdnika z rejonu, którego zadaniem jest wpro-
wadzanie do bazy ewidencji gruntów ka¿dego nowego zapisu
w ksiêgach wieczystych. Na miejscu wyjaœniane s¹ wszystkie roz-
bie¿noœci wystêpuj¹ce w obu bazach. W godzinach popo³udnio-
wych nastêpuje transmisja przez modem nowych zmian do kom-
putera znajduj¹cego siê w rejonie. Identyczne stanowisko zosta³o
umieszczone w WODGiK, gdzie równie¿ pracownik rejonu wpro-
wadza do czêœci opisowej zmiany zwi¹zane z podzia³ami dzia³ek.
Od 1 stycznia na zasadzie dobrowolnego porozumienia z dziewiê-
cioma gminami wróci³o do rejonów prowadzenie ewidencji grun-
tów. Gminy zachowa³y kopie bazy oraz dostaj¹ z opóŸnieniem 24-
-godzinnym aktualne bazy zgodne z zapisami ewidencji gruntów
i ksi¹g wieczystych (transmisja modemowa).
W sesji popo³udniowej drugiego dnia doc. dr hab. Wojciech Wil-
kowski omówi³ wnikliwie filozofiê katastru na tle proponowanych
regulacji prawnych. Mówca wykaza³, ¿e planowane zapisy przepi-
sów wykonawczych do prowadzenia ewidencji gruntów i budyn-
ków pozwol¹ na modernizacjê dzisiejszej ewidencji i przekszta³ce-
nie jej w kataster gruntowy.
Na konferencji dzia³o siê jeszcze wiele  interesuj¹cych rzeczy.
Brak miejsca nie pozwala mi na omówienie innych, równie cieka-
wych tematów. Wszystkich zainteresowanych pe³n¹ treœci¹ wyst¹-
pieñ odsy³am do przygotowywanego przez departament GGK wy-
dawnictwa, w którym bêd¹ zawarte wyg³oszone referaty.
Du¿ym zainteresowaniem cieszy³a siê sprzeda¿ Atlasu Rzeczypos-
politej Polskiej, map topograficznych i lotniczych.
S¹dz¹c po rzeczowej dyskusji w trakcie trzeciego dnia konferencji,
by³o to bardzo interesuj¹ce spotkanie, ocenione wysoko za meryto-
ryczn¹ treœæ.

Autor jest kierownikiem Biura SIT w £odzi
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